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PROTOKÓŁ Nr XVI/16 
z sesji Rady Gminy Komarówka Podlaska 

odbytej w dniu 14.09.2016 roku w godzinach 9:00 – 11:00 
 
Obecni radni wg załączonej listy obecności. 
 
Obecni sołtysi wg załączonej listy obecności. 
 
Ponadto w sesji uczestniczyli: Wójt Gminy p. Ireneusz Demianiuk, Skarbnik Gminy  
p. Małgorzata Patkowska, Sekretarz Gminy p. ElŜbieta Zienkiewicz, p. Urszula Wołodko 
Dyrektor ZSS, p. Małgorzata Babicz Dyrektor Przedszkola Samorządowego, Pani Justyna 
Kluba mecenas, Lokalne Media. 
 
Porządek obrad: 
1. Otwarcie i sprawy organizacyjne 

- stwierdzenie quorum, 
- przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji, 
- ustalenie porządku obrad 

2. Informacja o pracy w okresie międzysesyjnym: 
- Przewodniczącego Rady Gminy 
- Wójta Gminy 
- Przewodniczących stałych komisji Rady Gminy 

3. Ocena przygotowania szkół i przedszkola do rozpoczęcia roku szkolnego 2016/20 
- Informacja dyrektorów szkół i przedszkola 
4. Informacja z wykonania budŜetu za I półrocze 2016 roku. 
5. Podjęcie uchwał w sprawie: 

1) zmiany budŜetu gminy na 2016 r. 
2) zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
3) zaciągnięcia kredytu konsolidacyjnego. 
4) udzielenia dotacji celowej Parafii p.w. Nawiedzenia Najświętszej Maryi Panny w 

Kolembrodach na dofinansowanie robót budowlanych przy zabytku wpisanym do 
rejestru zabytków. 

6. Interpelacje i zapytania. 
7. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 
8. Wolne wnioski. 
9. Zamknięcie obrad. 
 
 
Ad. 1 
Przewodnicząca Rady Gminy p. Joanna Krupska – dokonała otwarcia sesji i powitała 
wszystkich przybyłych. 
a) stwierdziła na podstawie listy obecności, iŜ Rada jest władna do podejmowania uchwał 

poniewaŜ na 15 radnych ustawowego składu w sesji uczestniczy 13 Radnych. 
b) protokół z ostatniej sesji był wyłoŜony do wglądu, wzorem poprzednich sesji proponuję 

przyjęcie bez odczytywania. 
 
Poprosiła o uwagi. 
 
Uwag nie zgłoszono. 
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Protokół z ostatniej sesji został przyjęty jednogłośnie  
Głosowanie: 
Liczba Radnych głosujących za – 13 

Liczba Radnych głosujących przeciw – 0 

Liczba Radnych wstrzymujących się od głosu - 0 

Ustawowa liczba Radnych Gminy – 15 radnych 

Radni obecni na sesji – 13 radnych 

 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Dzisiejsza sesja Rady Gminy 
zwołana jest nas podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 
gminnym (Dz. U. z 2016 r., poz. 446) na wniosek Wójta Gminy Komarówka Podlaska. 
 
c) Porządek obrad otrzymaliście państwo. Czy są jakieś uwagi? 
 
Uwag nie zgłoszono 
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Chciał by jakaś informacje o istniejącej spółce. Sólka jest 
prawdopodobnie 2 lata.  
 
Wójt Gminy – Myślę ze Panu radnemu chodzi o Zakład Gospodarki Komunalnej, który jest 
spółka. To ewentualnie w wolnych wnioskach przedstawię. Czy chce Pan, aby znalazł się 
osobny punkt w porządku obrad.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Taką informacje proponował bym złoŜyć.  
 
Wójt Gminy – Jak była sesja o gospodarce komunalnej to wtedy o tym była mowa ale jeśli 
trzeba to powiem.  
 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – WyraŜa Pan zgodę na to by Pan 
wójt przedstawił to w wolnych wnioskach.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Tak. Chodzi mi o informację a gdzie to zostanie umieszczone 
to wszystko jedno.  
 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska - Czy są jeszcze jakieś uwagi? 
 
Uwag nie zgłoszono 
 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Proszę o przegłosowanie całości 
porządku obrad. 
Porządek obrad został przyjęty jednogłośnie. 
Głosowanie: 
Liczba Radnych głosujących za – 13 

Liczba Radnych głosujących przeciw – 0 

Liczba Radnych wstrzymujących się od głosu - 0 

Ustawowa liczba Radnych Gminy – 15 radnych 

Radni obecni na sesji - 13 radnych  
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Ad. 2 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – W okresie międzysesyjnym 
uczestniczyłam w doŜynkach gminnych i powiatowych oraz w rozpoczęciu roku szkolnego. 
Pełniłam dyŜury i uczestniczyłam w pracach komisji.  
 
Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i BudŜetu Radny Pan Tomasz 
Weremczuk - W okresie międzysesyjnym Komisja spotkała się jeden raz. Była to komisja 
połączona.  
Omawiane sprawy: 
- wykonanie budzetu za I półrocze 2016 roku 
- zmiany budŜetowe 
- zaciągnięcie kredytu konsolidacyjnego  
- udzielenie dotacji celowej dla Parafii w Kolembrodach. 
- sprawy bieŜące. 
 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Spraw Społecznych Radny Pan. 
Łukasz Korszeń – W okresie międzysesyjnym Komisja spotkała się raz. Była to komisja 
łaczona, o której mówił Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i BudŜetu Pan 
Tomasz Weremczuk. Natomiast Komisja Oświaty Kultury, Zdrowia i Spraw Społecznych nie 
spotkała się ani razu.  
 
Wójt Gminy od ostatniej sesji: 
- Odbyło się zgromadzenie Związku Komunalnego Gmin Powiatu Radzyńskiego. Było to 

posiedzenie na którym Zarząd otrzymał absolutorium. 
- Gmina złoŜyła wniosek do Regionalnego Programu Operacyjnego na odnawialne źródła 

energii. Kolektory słoneczne 331 dla osób prywatnych, jeden na WTZ, 16 ogniw 
fotowoltaicznych, 12 kotłów CO, dwa w budynkach publicznych. Jeden w Urzędzie 
Gminy i jeden w LO. Jedna pompa ciepła w remizie Przegaliny DuŜe. Łączna wartość 
tego projektu brutto 4 411 663 zł. 

- Uzyskaliśmy dofinansowanie. JuŜ jest podpisana umowa z Urzędem Marszałkowskim w 
ramach Rozwoju Obszarów Wiejskich na budowę drogi Derewiczna-Komarówka. Koszt 
całkowity 2 132 792 zł. Ko kwota z kosztorysu. Przetarg na tą drogę nie jest jeszcze 
ogłoszony. Jak zostanie ogłoszony będzie juŜ znana wartość realna.  

- ZłoŜony został wniosek o dofinansowanie do Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Lubelskiego „Kompetentni w Gminie Komarówka Podlaska”. W zakres 
wchodzą dodatkowe zajęcia dla uczniów, wyposaŜenie pracowni komputerowej i 
pracowni przyrodniczych. Wartość projektu 500 808 zł. Realizacja w 2017-2018 roku. 
Wkład własny gminy rozliczany w formie niefinansowej. 

- Odbyło się walne zebranie członków LGD Zapiecek. Terminy naboru wniosków: 10-24 
października – nabór dla przedsiębiorców wniosków i 14-28 listopada dla samorządów i 
projekt grantowe. Szkolenie w tej sprawie w nas w Gminie odbędzie się 28 września o 
godzinie 12:30 w Sali Urzędu Gminy. Zapraszamy wszystkich zainteresowanych o 
ośrodki aplikowaniem  do LGD Zapiecek. 

- Przygotowywany jest projekt poprawa warunków nauczania w Gminie Komarówka 
Podlaska. Dzisiaj będzie złoŜony wniosek jeśli państwo dokonacie zmian budŜetowych i 
wieloletniej prognozy finansowej. Wartość tego projektu 2 065 000 zł. realizacja 2017-
2018 rok. Wkład własny gminy 15%. To wkład finansowy.  

- Odbyło się szkolenie rolników w sprawie Afrykańskiego Pomoru Świń. W piątek będzie 
kolejne szkolenie chciałbym zaprosić Wicewojewodę. Pan Wicewojewoda nie przyjedzie. 
Rozmawiałem z nim dziś rano. Zdecyduje czy przysłać jakiegoś pracownika z Urzędu czy 
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nie. Warto porozmawiać na temat realnej pomocy dla rolników którzy hodują trzodę 
chlewną.  

- Odbyły się Światowe Dni MłodzieŜy. Dziękuje wszystkim którzy pomagali przy 
realizacji: Sołtysom, Pracownikom Urzędu, StraŜakom z OSP Komarówka Podlaska i 
innych jednostek.  

- Odbyły się DoŜynki Gminne i powiatowe. Dziękuję sołectwu Woroniec na ręce Sołtysa 
Pana Jana Wetoszkę za przygotowanie wieńca, delegacji i przewodniczenie doŜynkom w 
Komarówce i w powiecie. Dziękuje wszystkim, którzy wzięli udział w realizacji tego 
przedsięwzięcia.  

- Zarząd Dróg Wojewódzkich ogłosił przetarg na budowę 2 km drogi wojewódzkiej 813. 
Od strony Komarówki w kierunku śelizny. Otwarcie ofert planowane na 20 września.  

- Starostwo Powiatowe rozstrzygnęło przetarg na budowę drogi Wiski-Walinna. Po 
przetargu całkowity koszt inwestycji 2 628 000 zł z czego udział Gminy 477 907 zł. Tak 
jak wcześniej mówiliśmy wkład własny dzielimy na pół. Pół daje powiat i pól gmina. Ta 
inwestycja jest juŜ pewna na rok następny. 

- Prowadziłem sprawy bieŜące gminy, przyjmowałem interesantów, brałem udział w 
pracach komisji.  

 
Radny Pan Andrzej Bylicki – To spotkanie jest 28 września? W prasie pisze 20 września o 
godz. 9:00 
 
Wójt Gminy – Spotkania z Zapiecka jest 28 września. Jest przełoŜone.  
 
 
Ad 3.  
Pani Urszula Wołodko Dyrektor ZSS – Rok szkolny rozpoczęliśmy bez zakłóceń. W 
wakacje dokonano niezbędnych remontów. Remont podłogi w sali gimnastycznej szkoły 
podstawowej. W LO uzupełniono ubytki w jednej ze ścian, dokonano niezbędnego 
malowania, wymalowano kuchnie szkolną. Były to prace naprawcze i odświeŜające 
przygotowujące szkołę do pracy. 
Liczba uczniów w ZSS -471 uczniów. Jest to spadek ok. 10 osób w stosunku do roku 
ubiegłego. Mniej uczniów jest w Szkole Podstawowej i w Zasadniczej Szkole Zawodowej. W 
pozostałych szkołach jest pozom taki jak w latach ubiegłych. W gimnazjum o 3 uczniów 
więcej w LO o jednego. Powołano nowego Wicedyrektora od 1 września. Ta funkcje 
sprawuje Pani Justyna Korszeń poniewaŜ na emeryturę odeszła Wicedyrektor Pani Maria 
Chomiuk. Zmieniliśmy od 1 września godziny rozpoczęcia zajęć szkolnych. Jest to 8:20. 
Kierowaliśmy się tutaj prośba rodziców o to Ŝeby autobusy szkolne nie zaczynały swojej 
pracy o godz. 6:30 rano, aby dzieci nie musiały się zrywać przed 6. Aby nie utrudniać 
dzieciom wyboru klasy w której mogą rozpoczynać zajęcia przesunęliśmy godzinę 
rozpoczęcia zajęć teraz odjazdy autobusów zaczynają się od godz. 7:00, 7:05, 7:10. Jest to 
kosztem tylko dwóch przerw. Pierwszej która trwa 5 min i przerwy ostatniej 5 min. 
WydłuŜenie czasu pracy szkoły nastąpiło o 10 min a zaczynamy z 20 min opóźnieniem.  
Jeśli chodzi o kadrę nauczycielską. W tej chwili pracuje 49 nauczycieli. 2 emerytów jest na 
czas zastępstw w wymierzę 6 godzin. Czyli 47 nauczycieli stale zatrudnionych w tym 5 w 
niepełnym wymiarze czasu pracy. W wakacje miałam kontrole doraźne. Dziś taŜ przyjeŜdŜa 
kontrola. Pracujemy na bieŜąco. W przyszłym tygodniu wraz z naszym absolwentem 
wybieramy się do Wrocławia. Uczeń naszego liceum został wyróŜniony jako jeden z 
najlepszych maturzystów w Polsce. Jest ich 24. Z województwa lubelskiego 4 w tym Mateusz 
Burczaniuk. Zdał maturę na 100 %. W Szkoła Podstawowa – 53 uczniów w tym 30 uczniów 
klasa. Gimnazjum 148uczniów, LO 67 uczniów, Szkoła Zawodowa 13 uczniów. W tym roku 
do szkoły zawodowej równieŜ zapisało się mało uczniów. Zajęcia w klasach zawodowych sa 
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łączone. Uczniowie przygotowują się do zawodu u pracodawców. U nas mają tylko zajęcia 
dydaktyczne.  
 
Pani Małgorzata Babicz Dyrektor Przedszkola Samorządowego – Przedszkole ruszyło 
zgodnie z planem 1 września 2016 roku rozpoczynając rok szkolny 2016/2017. Do 
przedszkola zgłosiły się wszystkie dzieci nowo zapisane. Liczba dzieci to 83. Jest to niewielki 
wzrost w stosunku do roku ubiegłego o troje dzieci. Pracujemy w czterech grupach. Grupa 
dzieci 3 letnich – 14 dzieci. Grupa dzieci 4 letnich – 25. Grupa łączona 4-5 letnich – 20. 
Grupa dzieci 5 letnich – 24. Kadra to 5 etatów pedagogicznych i trzy obsługi w tym dwa etaty 
na umowę zlecenie do 30 czerwca 2017 roku. Jedna sala została odmalowana. Ta która była 
najbardziej zniszczona. Dokonano drobnych napraw w łazienkach. Przy takiej liczbie dzieci w 
przedszkolu sanepid wnioskuje aby poszerzyć łazienki poniewaŜ standardy pokazują ze na 
taka liczbę dzieci trzy toalety to stanowczo za mało. Cały czas ubolewam nad tym Ŝe nasz 
plac zabaw jest niszczony i dewastowany. Pan Wójt był i oglądał. To jest kolejne 1 000 zł 
naprawy po kaŜdym sezonie wakacyjnym. W tym roku ze względów oszczędnościowych, 
bardzo skromnego budŜetu dokonaliśmy sami naprawy. Na placu zabaw odbywają się libacje 
w altanie. Tam imprezują. Są butelki po piwie i po mocniejszych trunkach. Obok stoi kosz a 
mino wszystko śmieci nie wędrują do niego tylko lądują w altanie. Mało tego butelki są 
rozbijane. Jest tam szkło. Często ta traktują altanę jako toaletę. Z panem Wójtem 
rozmawialiśmy Ŝe w związku z dewastacją placu w przyszłym roku w budŜecie zaplanujemy 
monitoring będący pomocą przy ujęciu osób które niszczą nam plac zabaw. Tak jak mówiłam 
nasza placówka ruszyła zgodnie z planem. Wszystko jest w jak najlepszy porządku. 
Zapraszam serdecznie obejrzeć nasze przedszkole, zobaczyć jak pracujemy. 
Przedszkole pracuje od godz. 7 do godz. 14. W tych godzinach odbywają się zajęcia 
dydaktyczne w grupach z wychowawcami. Od godz. 14 do godz. 16 odbywają się zajęcia 
opiekuńczo wychowawcze. Od dziś będzie zatrudniona osoba, która będzie sprawowała 
opiekę nad dziećmi. Jest 23 dzieci rodziców, którzy zadeklarowali dłuŜszy pobyt dziecka od 
godz. 14 do godz. 16 
 
 
Ad 4 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Państw otrzymaliście informację. 
Na komisjach połączonych była omawiana. Czy ktoś z Państwa ma jeszcze pytania dotyczące 
informacji z wykonania budŜetu za I półrocze 2016 roku?  
 
Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i Budżżżżetu Radny Pan Tomasz 
Weremczuk – Opinia komisji jest pozytywna. 
 
Skarbnik Gminy - przedstawiła uchwałę RIO z 22-08-2016 r. w sprawie zaopiniowania 
przedłoŜonej przez Wójta Gminy Komarówka Podlaska informacji o przebiegu wykonania 
budŜetu gminy za I półrocze 2016 roku. 
 
Informacja z wykonania budŜetu za I półrocze 2016 roku  została przyjęta jednogłośnie.  
Głosowanie:  

Liczba Radnych głosujących za – 13 

Liczba Radnych głosujących przeciw – 0 

Liczba Radnych wstrzymujących się od głosu - 0 

Ustawowa liczba Radnych Gminy – 15 radnych 

Radni obecni na sesji - 13 radnych  

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 
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Ad 5.1 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Na komisjach zmiany budŜetu były 
juŜ omawiane. Czy mają Państwo jeszcze jakieś pytania? 
 
Skarbnik Gminy – Chcę jeszcze poinformować, bo nastąpiły dodatkowe zmiany. Zmiany są 
w związku z wnioskiem który dziś ma być złoŜony. PoniewaŜ konkretne koszty otrzymałam 
wczoraj dlatego teŜ musiałam dokonać pewnych zmian. Dotyczy to środków z funduszu 
sołeckiego w kwocie 48 184,03 zł. Były wprowadzone w inny sposób a teraz są wprowadzone 
w ten sposób: Na dział 801 rozdział 80195 § 6057 kwotę 10 455 zł i na § 6059 kwotę 4 845zł. 
Zmiana juŜ jest konkretna bo wcześniej było 48 000zł. W tym roku mamy zapłacić brutto 
12 300 zł za wykonanie studium i 3 000 zł z kosztorys do projektu. Pozostała kwota z  
48 000 zł została wprowadzona na dział 801 rozdział 80101 §259 w kwocie 32 884,03 zł. To 
są dotacje na małe szkoły. PoniewaŜ brakuje tam pieniędzy stwierdziłam Ŝe jeśli nam to 
zostaje to tą sesją moŜemy to załatwić. Od razy powiem o przedsięwzięciach bo to się wiąŜe z 
tym projektem. Cala wartość tego projektu 2 068 082 zł. Część wydatków wprowadziliśmy na 
wydatki bieŜące 49 470 zł. W tym roku nie będzie tutaj Ŝadnych wydatków. Natomiast mamy 
rozpisane na lata 2017-2018. Będzie to promocja tego projektu i wynagrodzenia osób które 
będą się zajmowały tym projektem. Pozostała część wydatki inwestycyjne poprawa 
warunków nauczania w Gminie Komarówka Podlaska to jest kwota 2 018 612 zł i na rok 
2016 kwota 15 300 zł czyli 12 300 zł studium wykonalności i 3 000 zł z kosztorys. Na 2017 
rok  786 796 zł i na 2018 rok 1 216 516 zł. W związku z tą zmianą zmienił się załącznik nr 6 
– wykaz wydatków na programy projekty realizowane ze środków pochodzących z budŜetu 
Unii Europejskiej pkt. 6 poprawa warunków nauczania. Tu jest wprowadzone te 15 300 zł. W 
związku z tym wydatki na projekty realizowane ze środków Unii Europejskiej wynoszą 
198 200 zł. Zmieniła się załącznik nr 5 są to wydatki inwestycyjne bo tez te wydatki 15 300 zł 
musiałam dopisać.  
 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Zmiany są w ramach tych samych 
środków.  
 
Skarbnik Gminy – Są one przeniesione na inny cel.  
 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Czy są jeszcze pytania? 
 
Pytań nie zgłoszono. 
 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – proszę o przegłosowanie zmian 
budŜety przedstawionych w dniu dzisiejszym. 
Głosowanie:  

Liczba Radnych głosujących za – 13 

Liczba Radnych głosujących przeciw – 1 

Liczba Radnych wstrzymujących się od głosu - 0 

Ustawowa liczba Radnych Gminy – 15 radnych 

Radni obecni na sesji - 13 radnych  

Zmiany budŜetu zostały przyjęte jednogłośnie  
 
godz. 09:38 Radny Andrzej Bylicki opuścił salę obrad -liczba Radnych obecnych na sesji 12 

 
Skarbnik Gminy - przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmiany budŜetu gminy na 2016 
rok 
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Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i Budżżżżetu Radny Pan Tomasz 
Weremczuk – Opinia komisji jest pozytywna. 
 
Uchwała w sprawie zmiany budŜetu gminy na 2016 rok została podjęta jednogłośnie.  
Głosowanie:  

Liczba Radnych głosujących za – 12 

Liczba Radnych głosujących przeciw – 1 

Liczba Radnych wstrzymujących się od głosu - 0 

Ustawowa liczba Radnych Gminy – 15 radnych 

Radni obecni na sesji - 12 radnych (nieobecny Radny Andrzej Bylicki) 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 
 
Ad 5.2 
Skarbnik Gminy - Zmiana Wieloletniej Prognozy Finansowej wiąŜe się ze zmianą 
przedsięwzięć o których juŜ mówiłam, zmianą budŜetu. Czy są pytania? 
 
Pytań nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i Budżżżżetu Radny Pan Tomasz 
Weremczuk – Opinia komisji jest pozytywna. 
 
Skarbnik Gminy - przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej 
 
Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej została podjęta 
jednogłośnie.  
Głosowanie:  

Liczba Radnych głosujących za – 12 

Liczba Radnych głosujących przeciw – 0 

Liczba Radnych wstrzymujących się od głosu - 0 

Ustawowa liczba Radnych Gminy – 15 radnych 

Radni obecni na sesji - 12 radnych (nieobecny Radny Andrzej Bylicki) 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 
 
Ad. 5.3 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Na komisjach było to omawiane. 
Czy mają Państwo jeszcze jakieś pytania? 
 
godz. 09:43 Radny Andrzej Bylicki powrócił na salę obrad -liczba Radnych obecnych na sesji 

13 

 

Wójt Gminy – Ta sprawa była omawiana na połączonych komisjach Rady Gminy. 
Większość z Państwa uczestniczyła w komisji. Chcę jeszcze ogólnie powiedzieć, bo są tu 
sołtysi. Gmina Komarówka chcąc wykorzystać w perspektywie unijnej maksymalną ilość 
środków która jest do wykorzystania na róŜnego typu działania, przedsięwzięcia. Powinna 
skorzystać z takiej moŜliwości finansowej jaką jest kredyt konsolidacyjny. Na chwile obecną 
mamy 4 300 000 zł kredytu. Kredyt te chcemy spłacić jednym kredytem jeśli oczywiście 
Państwo taką uchwałę podejmiecie. Chcemy równieŜ zawiesić spłatę rat na lata - 2017-2018. 
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Odsetki byłyby spłacane od roku 2017. Spłata kredytu na 10 lat. Taki zabieg finansowy daje 
nam moŜliwości prowadzenie inwestycji, na które juŜ mamy podpisane umowy bądź teŜ tych 
na które są juŜ złoŜone wnioski i czekają na ocenę oraz tych które planujemy zrealizować w 
tej perspektywie unijnej. Myślę, Ŝe jest to najbardziej racjonalne przedsięwzięcie. Nie wiemy 
dokładnie jaki będzie koszt kredytu konsolidacyjnego. Na zaciągnięcie kredytu ogłosimy 
postępowanie przetargowe. Przypuszczalnie koszt kredytu konsolidacyjnego będzie większy 
o ok. 500 000 zł niŜ koszt kredytów obecnie funkcjonujących. Natomiast biorąc kredyt 
konsolidacyjny mamy szanse wykonać zadania na kwotę przeszło 9 mln zł samego 
dofinansowania unijnego. MoŜemy pozyskać 9 000 000 zł tracąc 500 000 zł. Jest to wyjście 
najbardziej racjonalne, które pozwoli na realizacje zadań i rozwój naszej gminy. Będziemy 
szli równo z innymi gminami w regionie. Pozwoli nam to na prowadzenie tych inwestycji, o 
których dzisiaj była mowa i tych które jeszcze się nam pojawią. Prośba do wszystkich, aby 
podejść do tego, racjonalnie. Wkładając 500 000 zł moŜemy zyskać ok. 9 000 000 zł. Kwota  
 9 000 000 zł jest kwotą bardzo przybliŜoną. Na projekty, na które mamy podpisane umowy 
nie było jeszcze postępowania przetargowego. Niektóre wnioski są w ocenie. JeŜeli będziemy 
mieć moŜliwości finansowe nasza gmina w roku 2019 i latach następnych moŜe spłacać 
większą część kredytu po to by zejść z długości okresu kredytowania. DłuŜszy okres 
kredytowania to większe koszty kredytu. To na pewno będzie zmienne. MoŜliwość 
wcześniejszych spłat na pewno zapiszemy w specyfikacji istotnych warunków zamówienia do 
postępowania przetargowego. Taka jest moim zdaniem konieczność. Jest to najlepsze 
rozwiązanie dla naszej gminy aby móc realizować inwestycje. Jeśli nie zaciągniemy kredytu 
to nie odblokowujemy środków na lata 2017 – 2018. Spowoduje to sytuacje Ŝe w znikomym 
stopniu będziemy realizować inwestycje. Będą to inwestycje realizowane w niewiele 
większym zakresie jak w roku bieŜącym. Zostaniemy w tyle podług innych gmin w naszym 
regionie. Jeśli są pytania to słuŜymy z Panią Skarbnik do dyspozycji.  
 
Radny Pan Stanisław Faluszewski – Na wspólnym posiedzeniu komisji mówiłem Ŝe w jakiś 
sposób trzeba wyjść z tej sytuacji by gmina nadal się rozwijała. Nie wiemy jaki bank przejmie 
to zadłuŜenie? 
 
Skarbnik Gminy – Nie wiemy bo musi być ogłoszony przetarg.  
 
Radny Pan Stanisław Faluszewski – Odraczamy 4 300 000 zł do roku 2019. Kredyt będzie 
spłacany od roku 2019. Jeśli nie ma banku to nie wiadomo, jakie będą roczne odsetki od sumy 
4 300 000 zł. Odsetki na pewno, co roku trzeba będzie spłacać. To juŜ będzie w bieŜących 
wydatkach. 4 300 000 zł przesuwamy do 2019 roku. W 2019 roku gmina będzie musiała 
realizować te zadłuŜenia a bieŜące sprawy będą się toczyć tak jak Pan Wójt powiedział. 
Dobrze Ŝe coś się dzieje. Uchwała na pewno będzie przyjęta bez Ŝadnych zastrzeŜeń. Jak by 
było wiadomo jakie odsetki będą płacone co roku od tej sumy 4 300 000 zł to było by dobrze.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Wydaje mi się Ŝe łączymy dwie sprawy. Pierwsze to 
konsolidacja kredytu. Jest to niezaleŜne od inwestycji. Teraz kredyt jest w kilki bankach a 
będzie w jednym. Czy nam będą potrzebne pieniądze czy nie. Łatwiej z jednym bankiem 
negocjować niŜ z kilkoma. Druga sprawa jest to całkiem oddzielny temat. Przy załoŜeniu, Ŝe 
na dwa lata, połowę kadencji będziemy brać kredyt to następna kadencja ten kredyty będzie 
spłacać. Nawet nie spłaci do końca. My kredyt weźmiemy a następnych pozbawimy 
moŜliwości działania bo będzie trzeba spłacać kredyt. Łatwo inwestować, brać kredyt a nie 
spłacać. To oddzielna sprawa konsolidacji. Czy będziemy brać kredyt czy będziemy spłacać. 
UwaŜam Ŝe to jest potrzebne i tu są plusy. Czy będziemy brać kredyty a inwestycje to inna 
sprawa. Wydaje mi się Ŝe nie ma co łączyć jednego z drugim. To jest inne zagadnienie a to 
inne zagadnienie.  
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Wójt Gminy- Na chwilę obecna mamy kredyty w dwóch bankach. Jeden kredyt mamy w BS 
Międzyrzec Podlaski a pozostał w BS Radzyń Podlaski. Na całą kwotę będzie ogłoszone 
postępowanie przetargowe. Gdybyśmy nie chcieli robić Ŝadnych inwestycji to konsolidacja 
kredytu nie jest nam potrzebna. Obsługujemy na bieŜąco kredyty, które mamy. Nie mamy 
moŜliwości finansowych na wkład własny. To jest właśnie przyczyna konsolidacji. 
Konsolidacji nie robimy dla samej konsolidacji. Nie robimy konsolidacji tylko dla tego by 
mieć kredyt w jednym banku. Biorąc kredyt konsolidacyjny chcemy w dwóch latach uwolnić 
większe środki by móc odpowiedzieć na moŜliwości unijne pozyskiwania środków i w 
następnych latach zmniejszyć spłatę kredytu by wychodzić na wskaźniki z ustawy o finansach 
publicznych. To jest właśnie cel zawarcia kredytu konsolidacyjnego. Abstrahowałbym 
zaciągnięcie kredytu od przyszłych kadencji. Teraz, tutaj mamy podjąć najlepszą decyzję dla 
gminy. Nie dla nas jako Radnych czy Wójta. Dla Gminy. Podmiotem jest Gmina my się 
zmieniamy. Z woli wyborców piastujemy swoje funkcje. Moim zdaniem najlepszą sytuacją 
dla gminy jest wziąć ten kredyt, uwolnić środki na dwa lata i pozyskać środki o których 
mówiłem. To jest racjonalne wytłumaczenie. Wkładając 500 000 zł moŜemy pozyskać 
9 000 000 zł środków zewnętrznych. Dwa lata przerwy w spłacie rat kredytu jest po to by 
mieć moŜliwość zainwestowania ok. 1 000 000 zł w roku 2017 i 2018. Pierwszą inwestycja, 
na którą są potrzebne pieniądze to budowa drogi Wiski-Walinna. Jest juŜ po przetargu i trzeba 
470 000 zł wprowadzić do projekcie budŜety na rok 2017. Dodatkowo jeszcze środki na 
drogę gminną, która znajduje się po drugiej stronie drogi powiatowej. Przystępując do 
zamiaru zaciągnięcia kredyty konsolidacyjnego robiliśmy z Panią Skarbnik pewne analizy. W 
banku BS Radzyń Podlaski, w którym mamy większość kredytów została wykonana 
symulacja. Jest konkretny harmonogram spłat rat i odsetek. Symulacja zrobiona tak jak by ten 
kredyt był na takich zasadach jak teraz. To teŜ moŜe być zmienne bo przy kredytach niektóre 
rzeczy nie zaleŜą od nas tylko są odgórnie ustalane. Proszę Panią Skarbnik o przedstawienie 
symulacji. 
 
Skarbnik Gminy – Symulacja była zrobiona na oprocentowanie 3,41%. Myślę Ŝe przy 
przetargu to się jeszcze zmniejszy. W 2017 roku odsetki 148 873 zł w roku 2018 odsetki 
148 873 zł. W 2019 roku jak zaczynamy spłacać odsetki mamy 142 000 zł. Co roku odsetki 
maleją. Koszt całego kredytu jest ok. 1060 000 – 1 050 000 zł. Raty rocznie to 436 000 zł 
+odsetki. Gdyby Państwo nie podjęli uchwały to w 2017 roku mieli byśmy raty 840 000 zł 
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Jak taka korzystna sytuacja to dlaczego rok wczesniej nie 
podjęto konsolidacji kredytu.  
 
Skarbnik Gminy – Kiedyś RIO nie podchodziło do tego w ten sposób. Teraz odbywały się 
szkolenia na temat kredytów. Jest moŜliwość dla gmin aby poprawić wskaźnik i móc 
prowadzić inwestycje. Są gminy gdzie banki nie chcą się zgłosić do przetargu. Myślę, Ŝe u 
nas takiego problemu nie będzie. Jesteśmy gmina wypłacalną. Mamy wskaźniki w porządku 
tak jak to było przedstawione w opinii RIO.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Te symulacje są dobra na dziś za pół roku za rok mogą być 
nieaktualne.  
 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Czy mają Państwo jeszcze jakieś 
pytania? 
 
Pytań nie zgłoszono. 
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Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i Budżżżżetu Radny Pan Tomasz 
Weremczuk – Opinia komisji jest pozytywna. 
 
Skarbnik Gminy - przedstawiła projekt uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu 
konsolidacyjnego. 
 
Uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu konsolidacyjnego została podjęta większością 
głosów.  
Głosowanie:  

Liczba Radnych głosujących za – 12 

Liczba Radnych głosujących przeciw – 0 

Liczba Radnych wstrzymujących się od głosu - 1 

Ustawowa liczba Radnych Gminy – 15 radnych 

Radni obecni na sesji - 13 radnych  

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 
 
Ad. 5.4 
Wójt Gminy – W sierpniu Proboszcza Parafii w Kolembrodach złoŜył wniosek o udzielenie 
takiej dotacji. Podjęliśmy wcześniej uchwałę o warunkach udzielania dotacji na zabytki. 
Proboszcz zwrócił się o udzielenie 10 000 zł dotacji na remonty, malowanie kościoła 
zabytkowego w Kolembrodach oraz wymianę oświetlenia w prezbiterium. Kościół jest 
wpisany do rejestru zabytków. Wszystkie kryteria z uchwały są spełnione więc warto ten 
zabytek, to sanktuarium wspomóc przy niewielkim udziale finansowym naszej gminy. By 
pięknie reprezentowało naszą gminę i okolice. Aby słuŜyło dla wszystkich ludzi. Myślę Ŝe 
10 000 zł to kwota duŜa i nie duŜa bo czasami rozmawiamy o mniejszych sprawach. Jest to 
pierwsza dotacja udzielana na to sanktuarium bynajmniej w tym okresie w którym ja jestem. 
Wcześniej nikt takiej dotacji nie udzielał. Parafia nie jest zbyt liczna i zamoŜna. Zabytek jest 
dziedzictwem nas wszystkich. Nie jest tak ze ktoś to zabierze ze sobą, zdejmie farbę. To 
zostanie i będzie słuŜyło dla nas i dla naszych pokoleń. Prosiłbym o udzielenie tej dotacji.  
 
Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i Budżżżżetu Radny Pan Tomasz 
Weremczuk – Opinia komisji jest pozytywna. 
 
Sekretarz Gminy - przedstawiła projekt uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej 
Parafii p.w. Nawiedzenia Najświętszej Maryi Panny w Kolembrodach na dofinansowanie  
robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków. 
 
Uchwała w sprawie zmiany udzielenia dotacji celowej Parafii p.w. Nawiedzenia 
Najświętszej Maryi Panny w Kolembrodach na dofinansowanie robót budowlanych 
przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków została podjęta jednogłośnie.  
Głosowanie:  

Liczba Radnych głosujących za – 13 

Liczba Radnych głosujących przeciw – 0 

Liczba Radnych wstrzymujących się od głosu - 0 

Ustawowa liczba Radnych Gminy – 15 radnych 

Radni obecni na sesji - 13 radnych  

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 
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Przerwa w obradach godz. 10:00 

Wznowienie obrad po przerwie godz. 10:15 

 
 
Ad. 6-7 
Radny Pan Mirosław Szczęśniak – Przystanek w Wólce Komarowskiej tyle czasy stoi 
rozbity i nic się nie dzieje. Czy to Będzie robione czy nie? 
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Chciałbym się dowiedzieć w sprawie drogi w Derewicznie. 
Dwa lata temu wykonana. Jechałem któregoś dnia tamtędy. Na środku drogi w środku betonu 
moŜna zrobić piaskownicę bo w środku nie ma betonu. Nie mówiąc juŜ nic o brzegach. To nie 
było robione przy okazji. Była to normalna inwestycja. Normalne pieniądze. śeby to była 
droga bardziej ruchliwa to juŜ nie było by znaku tego betonu. W tej chwili dojeŜdŜają tamtędy 
tylko do pól. Nie jest moŜliwe jechać 30 km na godzinę Ŝeby moŜna nie zauwaŜyć. Jak to 
jakaś firma robiła Ŝądać jakichś odszkodowań. Przy dywaniku po pierwsze nikt dywanika nie 
połoŜy bo trzeba zrobić podłoŜe. To są koszt niewspółmierne. Na ten dywanik załóŜmy 20 zł 
m asfaltu a tam będzie trzeba 40 zł czy 50 zł na m Ŝeby to zrobić dobrze. Jak tylko 
przykryjemy to za dwa lata będziemy remontować. Jaka to technologio a była. DuŜo dróg się 
betonowało w ciągu tych 30-40 lat ale takiej drogi nie widziałem. To coś takiego jak świetlica 
w Przegalinach Małych. 
 
Sołtys Wsi Wólka Komarowska Pan Stanisław Orłowski – W sprawie przystanku bo rok 
szkolny się zaczął a to się ciągnie od zimy. Dobrze by było naprawić ten przystanek. Jakie są 
moŜliwości? Czy ubezpieczenie juŜ odpowiedziało na to zgłoszenie?  
 
Sołtys Wsi Brzozowy Kąt Pan Jan Abramczuk – Przy drodze Lenia jak się jedzie do 
Komarówki jest nieduŜa kapliczka. MoŜna powiedzieć ze to zabytek. Tam jest przepust. Rów 
w ostatnim czasie został pogłębiony. Ten przepust nie przepuszcza wody. Wczesno wiosno, 
późna jesienią i czasie ulewnego deszczu woda zatrzymuje się przy kapliczce. Woda ścieka 
pól od strony Brzozowego Kąta. Kapliczka zaczyna osiadać. Zaraz się przewróci całkowicie. 
Trzeba ten przepust jakoś oczyścić. Teraz jest moŜliwość bo jest sucho. StaŜ nawet mogłaby 
węŜem pościć wodę. A moŜe jakimś innym sposobem. By uratować to kapliczkę naleŜy 
podwieś piachu. Janek Olszewski obiecał Ŝe piach przywiezie. Chodzi nam jeszcze o płytki 
Ŝeby ten piach nie wypływał. MoŜe jakieś stare z chodników. MoŜe gdzieś jest rozebrany 
chodnik. Trzeba ok. 16 m2 płytek. Nawet starych nie chodzi o nowe. My sobie to ułoŜymy. 
Przy tej kapliczce jest ostre ścięcie. Tir zwykły przejedzie ale tir długi z przyczepą juŜ nie 
bardzo moŜe się wyrobić. Musi dobry zajazd robić by przyczepy nie wpuścić w rów. Jak by 
ściąć to. Przy kapliczce jest miejsce tylko trzeba parę kręgów dołoŜyć, nasypać i ściąć ten 
zakręt. Podejrzewam ze kiedyś dojdzie tam do wypadku. Jeśli jedzie jeden tir to się wyrabia 
ale jeśli jedzie z przyczepą to nie. Tamtędy przewaŜnie jeŜdŜą tiry z przyczepą. Bardzo bym 
prosił Ŝeby pomyśleć nad tym a zwłaszcza teraz przeczyść ten przepust. Póki jest moŜliwość 
bo jak zaczną się deszcze nikt nie pójdzie w błocie robić.  
 
Sołtys Wsi śelizna Pan Stanisław Golanko – W sprawie drogi nr 813. Wiadomo Ŝe ma być 
przetarg i ma być robiona. Ma być robiona od strony Komarówki. śeby to przekręcić Ŝeby 
pierwsze było robione w lesie bo tam jest tragedia. Będzie to robione od lasu Komarowskiego 
do leśniczówki 2 km. śeby to zrobić od śulinek od kapliczki i przez las. W lesie jest tragedia. 
MoŜe znowu będzie robione za rok a moŜe niewiadomo kiedy. Jaki są losy Pałacu w śeliźnie. 
Jeszcze Florian i o tych słupkach. Komisja z gminy była radni to oglądali. Poodpadało to z 
tych słupków, Florian teŜ zaczyna się sypać. Na Kolembrody była dotacja z zabytków moŜe i 
na Floriana teŜ. Nie mówię Ŝe w tym roku ale to nieuniknione.  
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Sołtys Wsi Walinna Pan Grzegorz Barańczuk – Odnośnie przystanku obok mojej posesji. 
Był tam kiedyś słupek drewniany PKS. Przewróciło się to. Tabliczka pordzewiała i gdzieś 
zniknęła. Są skargi, bo jak jedzie stary kierowca busa to się tam zatrzymuje, ale jak się zmieni 
to ludzie gonią go aŜ pod most. Prośba, aby zrobić słupek i tablice przystanek autobusowy. 
Problem był teŜ ze szkolnym. Bus nie wie gdzie się zatrzymywać. Tam był kiedyś przystanek 
to pewnie w planach jest. Aby tylko sam słupek z tabliczka był.  
 
Radny Pan Sławomir Ilczuk – Jakąś informację na temat domu dziecka. Pani Dyrektor juŜ 
pracuje. Jak wygląda sytuacja z naborem? 
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Czy będzie karczowanie poboczy na drogach bo zima się 
zbliŜa. Bo jak zacznie wiać śnieg to bardziej opłaca się teraz zainwestować a nizeli później 
przy śniegu.  
 
Wójt Gminy: 
- Odnośnie pytania Radnego Pana Szczęśniaka i Sołtysa Orłowskiego dotyczącego 

przystanku. Mamy przyznane odszkodowanie. Odszkodowani juŜ wpłynęło. Będziemy 
zamawiać wiatę. W najbliŜszym moŜliwym czasie zrealizujemy to. NajwaŜniejsze, Ŝe 
ubezpieczyciel uznał szkodę i Ŝe pieniądze wpłynęły.  

- Odciśnie pytań Radnego Pana Andrzeja Bylickiego. Droga Derewiczna-Komarówka była 
realizowana w dwóch etapach. Był inspektor nadzoru. Była dokumentacja na stabilizację 
gruntu betonem. InŜynierowie mówią, Ŝe teraz robi się stabilizację Ŝeby była chuda i 
grubsza. W dawniejszych czasach była płytsza i mocniejszy beton. Teraz jest około 20 cm 
a ilość cementu jest taka sama. Chodzi o to by nie było garbów i spękań takich jak na 
drogach które były budowane 20-30 lat temu. Taka technologia powoduje Ŝe trzeba 
szybko przykrywać taką stabilizację asfaltem, masa bitumiczną. PoniewaŜ się szybko 
degraduje. Woda wnika w chudy beton i mróz później to rozsadza. Stabilizacja była 
wykonana czynem społecznym. Zakupione były tylko materiały czyli piach, cement i 
usługa równiarki oraz walca. Mieszanie cementu wykonywali mieszkańcy wsi 
Derewiczna. Czy był idealnie wymieszany to tego nie wiem. Było to robione czynem 
społecznym, dostępnym sprzętem rolniczym. Nikt na drogę w takim stanie nie będzie 
kładł masy bitumicznej. Jest policzone uzupełnienie tej podbudowy kruszywem i 
wyrównanie. RównieŜ wyrównanie i utwardzenie poboczy a na końcu masa asfaltowa. 
Tak samo była robiona droga w śeliźnie. Najpierw było wyrównanie kruszywem a 
dopiero później asfalt. Im szybciej zrobimy asfalt na tej drodze będzie mniejsza ilość 
kruszywa. Faktycznie na tej drodze jest miejsce, na którym jest ubytek do samego gruntu.  

 
Radny Pan Tomasz Weremczuk – Trzeba nadmienić Ŝe jest tam duŜy ruch.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Jaki rów.  
 
Radny Pan Tomasz Weremczuk – Mieszkam przy tej drodze i wiem jaki jest ruch. Jeśli Pan 
nie wie to zapraszam Pana na kawę o której porze Panu pasuje. Usiądziemy i pan zobaczy jaki 
jest ruch. Zobaczy Pan ile samochodów tamtędy jeździ i jakie samochody tamtędy jeŜdŜą.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Dziwne Ŝe to było zawsze bez zastrzeŜeń a okazuje się Ŝe taka 
fuszerka. W Walinnie teŜ ileś lat było ale nie było takich dziur na środku jezdni.  
 
Wójt Gminy – Mogło się zdarzyć Ŝe w tym miejscu był gorszy piach. Nie robiliśmy przecieŜ 
badania tego piachu. MoŜe worek cementu był rzucony lekko dalej i dlatego to przemieszanie 
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nie jest idealne. Taką samą technologią robiona była droga w Wólce Komarowskiej. Tez były 
duŜe ubytki. Pan sołtys to łatał wiele razy. Dopiero potem było uzupełnienie kruszywem i 
asfalt. To się trzyma. W Walinnie Na Sachalinie teŜ było łatane. Pan Milaniuk to robił. Nie 
była to aŜ taka fuszera jak Pan Radny mówi. To jest beton chudszy i grubszy a zatem bardziej 
podatny na czynniki atmosferyczne tj. woda i mróz.  
- Nie zakładałem koszenia poboczy bo nie duŜo mamy środków w drogownictwie. Musimy 

jeszcze odremontować drogi. W Kolembrodach. Myślę Ŝe jeszcze środki się pojawią. 
Będzie przesunięcie środków z funduszu sołeckiego w Derewicznie i w Komarówce. Ale 
to juŜ będzie na te konkretne sołectwa. Karczowanie krzaków to kosztowna sprawa. Nie 
wiem czy samo koszenie poboczy jeszcze nam wyjdzie. Jeśli znajda się środki to jeszcze 
przed zimą zlecę to koszenie. Samo koszenie drogi takiej jak Komarówka-Wiski nic nie 
da. Jak nie wytnie się tych odrostów od pieńków to śnieg dalej będzie się na tym 
zatrzymywał. Takm trzena wykarczować wszystkie odrosty.  

 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Co dwa lata się karczuje i to odrasta. Teraz zaoszczędzimy a 
jak będzie zima i śnieg to oddamy wszystkie pieniądze z nawiązka.  
 
Wójt Gminy – Zgadzam się z tym ale Ŝeby to wykonać trzeba to komuś zlecić bo naszymi 
siłami się tego nie wykona. Na to są potrzebne pieniądze. To Ŝe trzeba czyścic pobocza i 
odkrzaczać to jest oczywiste tylko jest kwestia finansowa.  
- Odnoście sprawy Pana Sołtysa Abramczuka – O którą kapliczkę chodzi. Przy drodze 

pointowej czy obok Olszewskiego.  
 
Sołtys Wsi Brzozowy Kąt Pan Jan Abramczuk – W rogu obok drogi powiatowej.  
 
Wójt Gminy – Chodzi po przepust przy drodze powiatowej. Zgłoszę to do zarządu dróg 
Powiatowych. MoŜe jakieś środki na to znajdą. SkrzyŜowanie podlega pod drogę wyŜszego 
rzędu. Więc pod drogę powiatową. Zgłoszę ten problem. Odnośnie kwestii dowiezienia 
piachu to Pan Olszewski powiedział ze to zasponsoruje czy przyniesie rachunek za piach. Na 
razie mówił Ŝe przywiezie. Pan sołtys ustali te szczegóły. Czy to będzie w ramach dobrego 
uczynku czy pocztą przyjdzie rachunek. Proszę to ustalić i czy to będzie kosztowała i ile. Nie 
mamy płytek z rozbiórek. Trochę zostało ale są juŜ zamówione. Chcemy nimi utwardzić 
przystanek. Pan sołtys i radni się włączą i spytają jakie to mogą być koszty. Z Zarządem Dróg 
porozmawiam odnośnie przepustu. Zmiana łuku jezdni jest gorszą sprawą. Trzeba robić 
przebudowę skrzyŜowania i dokumentację. Tiry nie powinny tamtędy jeździć. Stoi tam znak 
12 t. To Ŝe kierowcy tirów kombinują to jest juŜ ich zmartwienie. Kierowcy tirów powinny 
jeździć przez wieś droga powiatową a nie jeździć naszymi gminnym drogami bo drogi nasze 
podbudowę maja jaka maja, asfaltu teŜ jest w ilości nienajwiększej.  
- Droga 813. JuŜ nie zmienimy kierunku. Postępowanie jest ogłoszona na konkretny 

kilometraŜ od strony Komarówki 2 km w kierunku śelizny. Trzeba dokładnie sprawdzić 
do którego momentu. Cały odcinek to 5 km. Teraz będzie robione 2/5 tego odcinka. 
Trzeba kibicować by postępowanie przeszło bez Ŝadnych odwołań aby wykonawca jak 
najszybciej wszedł na teren budowy. By moŜna to było jeszcze zrealizować. Nie 
odwrócimy tego. Są juŜ konkretne drzewa do wycinki w tym postępowaniu. Ogłaszająć 
przetarg Zarząd Dróg wojewódzkich zaznacza od którego nr drzewa do którego. Nie 
chciałem robić wycinku 2 km w środku - stara nawierzchnia, nowa i znowu stara. Tylko 
przyjąć ciąg drogi.  

 
Radny Pan Stanisław Faliszewski – Zarząd Dróg Wojewódzkich na pewno nie zgodziłby się 
Ŝeby w środku robić. 
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Wójt Gminy – Myślę Ŝe było by to mało logiczne. Rozmawialiśmy by robić to albo od 
śelizna albo od Komarówki. Wspólnie doszliśmy do wniosku Ŝe ciągniemy od strony 
Komarówki. Mam zapewnienia słowne Ŝe jak nic się nie zmieni to ta droga w przyszłym roku 
wchodzi do planu finansowego. Tera weszliśmy z rezerwy, z oszczędności. 2 mln zł Zarząd 
przeznaczył na tą drogę. Następny rok to mamy kompletna dokumentację i rozpoczęta 
budowę. Pan Dyrektor mi obiecuje Ŝe wprowadzi drogę do planu finansowego uchwalanego 
budŜetu. Myślę Ŝe to nie będzie za 5-6 lat tylko juŜ w następnym roku zakończymy drogę w 
śeliźnie do kaplicy. Zatoki przystankowe i chodnik jednostronny z prawej strony jak się 
jedzie w kierunku Międzyrzeca.  
- Pałac nadal jest przeznaczony do sprzedaŜy. Nie ma Ŝadnych konkretnych kupców. 

Próbujemy to rozgłaszać dostępnymi sposobami. Na chwilę obecna nie ma 
zainteresowania. Zabezpieczamy budynek pod kątem ochrony zabytków w minimalnym 
stopniu. Ronimy tylko to co kaŜą.  

- Odnośnie św. Floriana myślę ze słupki nie są duŜym kosztem. Wystarczy oczyścić i 
pomalować. Co do samego remontu cokołu i figury. Myślę Ŝe w najbliŜszym czasie nie 
będzie środków na to.  

- Słupek z tablica przystanek jest na drodze powiatowej? Co się stało z tym słupkiem.  
 
Sołtys Wsi Walinna Pan Grzegorz Barańczuk – Mój teść kiedyś zrobił słupek drewniany 
on do tej tabliczki. Słupek się przewrócił a tabliczka gdzieś zginęła.  
 
Wójt Gminy – jest to droga powiatowa. Zgłoszę to do powiatu.  
- Odnośnie domu dziecka. Wszelkie formalności odnośnie domu dziecka juŜ mamy 

załatwione. Mamy pozwolenie na prowadzenie placówki-opiekuńczo wychowawczej. 
Został zatrudniony Dyrektor który podjął starania celem pozyskania wychowanków. Na 
chwilę obecna brak jest dzieci w naszym powiecie i w okolicy. Wysłane zostały zapytania 
do róŜnych Powiatowych Centrów Pomocy Rodzinie na terenie całego kraju. Na chwilę 
obecna nie mamy dzieci. Była oferta ale nie wyraziłem zgody na przyjęcie tych 
podopiecznych. Pani Dyrektor działa szuka ale na chwilę obecna nadal nie mamy dzieci. 
Jest to sprawa bardzo powaŜna do głębokiego przemyślenia. Jeśli w dalszej perspektywie, 
do końca roku nadal będzie brak dzieci to trzeba będzie się zastanowić jak to 
pomieszczenie i na jaki inny cel. By nie stało puste bo został tam włoŜone duŜe środki. 
Jest przygotowane do pobytu ludzi. Z okoliczności które na to wpłynęły to raz ze zmieniła 
się polityka państwa Ŝe odbieranie dzieci odbywa się w przypadkach skrajnych. Kiedyś 
dzieci były odbierane ze względu na sytuacje ekonomiczna rodziny. Drugie to 
świadczenia 500+. Spowodowały Ŝe rodziny zastępcze chętnie dzieci przyjmują bo oprócz 
dotacji mają to świadczenie. Na placówki opiekuńczo-wychowawcze idzie mała ilość 
dzieci. Są to dzieci których nikt nie chce brać. Są to dzieci z problemami 
wychowawczymi.  

 
Radny Pan Sławomir Ilczuk – Z terenu naszego powiatu są dzieci poza powiatem? Jak jest 
liczba tych dzieci? Kto decyduje Ŝe to dziecko z naszego powiaty jest np. w Zamościu w 
Warszawie cz Krakowie? Kto ma na to wpływ. Opiekun prawny. Czy powiat moŜe zabrać te 
dzieci do nas, wskazać lokalizacje jako nasz dom dziecka lub inny? 
 
Wójt Gminy – Pierwsze skierowanie daje Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie. Ono 
kieruje to dziecko. Za tym idą pieniądze. Opiekun prawny ma prawo przeniesienia. Dokładnej 
liczby dzieci nie znam.  
 
Radny Pan Sławomir Ilczuk – Czy PCPR moŜe cofnąć dziecko? 
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Wójt Gminy – Teoretycznie moŜe. Wiem Ŝe domy dziecka bronią się przed zabieraniem 
dzieci. Bronią pieniędzy i niechętnie wypuszczają dzieci.  
 
Radny Pan Sławomir Ilczuk – MoŜna oddać to co broi i przeszkadza.  
 
Wójt Gminy – Oczywiście Ŝe tak. Na chwilę obecna sytuacja jest taka Ŝe nie mamy 
podopiecznych. Nie mamy skierowań do domu dziecka ale czynimy starania Ŝeby te dzieci 
pozyskać. Wysyłamy zapytania na teren całego kraju.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Dlaczego Pan odmówił przyjęcia. Czym się Pan kierował.  
 
Wójt Gminy – To były dziewczynki w wieku 16, 17 lat. Z bardzo powaŜnymi problemami 
wychowawczymi. Tam był próby samobójcze, ucieczki, narkotyki, ogólna rozwiązłość. 
Bałem się Ŝe przybycie takich dzieci spowoduje Ŝe nie będziemy w stanie zapewnić im 
bezpieczeństwa. Trudno jest zapanować na takimi dorastającymi dziewczynami. Wpuszczenie 
tych dziewczyn do naszego Zespołu Szkół moŜe spowodować pewne pokusy 
demoralizacyjne. śeby nie zaczynać od takich trudnych dzieci. Przeczytałem karty 
informacyjne, które do nas przyszły. Są to naprawdę wychowawczo bardzo trudne osoby 
które mogłyby spowodować zagroŜenie dla naszej młodzieŜy. Nikt by nie chciał kierować 
dzieci jak by wiedzie Ŝe takie dziewczyny mamy u siebie. śaden PCPR Niechciał by 
kierować mniejszych dzieci jeszcze nie obciąŜonych takimi duŜymi przejściami.  
 
Radny Pan Sławomir Ilczuk – Wtedy trzeba by było uruchomić cała obsadę.  
 
Wójt Gminy – Tak. Bo trzeba zapewnić całodobową opiekę. Musiała by być cała obsada.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Panie Przewodniczący dochodów z subwencji nie będzie. 
Mówił Pan Ŝe subwencja na dzieci będzie.  
 
Radny pan Tomasz Weremczuk- Takie rzeczy Pan panięta a to Ŝe juŜ kilka razy mówiłem 
Ŝe drogą Derewiczna-Komarówka jeździ duŜo samochodów to juŜ Pan nie pamięta.  
 
Wójt Gminy – Na to uwagę powiem tak. Nie podchodziłbym do tego, Ŝe im gorzej tym 
lepiej. Nie cieszyłbym się z tego panie Radny. ZałoŜenie były takie Ŝe mamy 14 dzieci. 
Będzie subwencja oświatowa która będzie w szkole oraz dotacja na prowadzenie. Takie były 
załoŜenie. To ze te załoŜenie na razie nie wychodzą to nie jest powód do radości. Bo to nasza 
gmina traci a nie Pan Radny Weremczuk czy inny Radny. Naszym obowiązkiem powaŜnie do 
tego podchodząc to robić wszystko aby dla gminy było dobrze.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki –Ja mówiłem Ŝeby moŜe się wstrzymać bp moŜe dzieci nie 
będzie. Pan teraz powtarza Pan paru miesiącach a Weremczuk mówił ze subwencja będzie i 
ze jeszcze na tym zarobimy.  
 
Wójt Gminy – Podejmując decyzję o budowie dzieci było duŜo. Inwestycja długo się 
ciągnęła. Zmieniły się zewnętrzne uwarunkowania typu orzecznictwo sądowe i program 
500+. Podejmując decyzje o realizacji tego w roku 2013 -2014 nie wiedzieliśmy Ŝe polityka 
państwa tak się zmieni. Powiat, Pan Starosta namawiał nas na to bo nie był sam w stanie 
pomieścić dzieci powiatowych u siebie w tych placówkach. Podejmowaliśmy decyzję w 
tamtych warunkach. Nikt nie jest w stanie przewidzieć do przodu na 3-4 lata jakie będą 
warunki. Naszym zadaniem jest jeszcze to by skoncentrować się na pozyskaniu dzieci a jeśli 
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to nie będzie wychodziło to na znalezieniu innej instytucji która będzie tam umiejscowiona. 
Która będzie przynosiła korzyści dla naszej gminy. Na chwilę obecna to jest nasza filozofia.  
 
 
Ad. 8 
Wójt Gminy – Spółka - Zakład Usług Gospodarki Komunalnej w Komarówce Podlaskiej 
poswatała 4 grudnia 2009 roku. Jest to jednoosobowa spółka naszej gminy. Spółka z 
ograniczona odpowiedzialnością czyli spółka prawa handlowego. Spółka od początki była nie 
działająca spółką. Była zarejestrowana, wszystkie sprawozdania były składane. Swoja 
działalność podjęła od chwili zakupienia ciągnika i wozu asenizacyjnego do wywozu 
nieczystości ze zbiorników bezodpływowych tzw. szamb. W roku 2014 spółce została 
przekazana kotłownia na biomasę przy szkole podstawowej, obsługa tej kotłowni i 
dostarczanie ciepła do budynków szkoły podstawowej i domu nauczyciela. Od maja 2016 
roku powołałem w spółce nowego prezesa. Ma umowę o pracę. Jest to Pan Sławomir 
Meleszczuk z Derewiczny. On ta spółkę na chwilę obecną prowadzi. Zamierzam od 
października tego roku przekazać spółce większość kotłowni. Zostanie nieprzekazana 
kotłownia w Urzędzie Gminy i Remizie. Wszystkie pozostałe kotłownie będą obsługiwane 
przez tą spółkę. W dalszej kolejności zamierzam przekazać na powrót do spółki kanalizacje i 
zbiorczą oczyszczalnię ścieków. By tez to spółka obsługiwała. JuŜ o tym rozmawiałem z 
Prezesem Spółki i Dyrektorem Lipskim. Myślę, Ŝe jak spółka się rozwinie w dalszej 
perspektywie przekaŜemy sieć wodociągową. To juŜ duŜo dalsza perspektywa. To juŜ trzeba 
mieć odpowiedni sprzęt i ludzi by dostarczać wodę. To juŜ są sprawy bardzo powaŜne. Chce 
by ta spółka się rozwijała. Pomysłów jest wiele. Chcę by utrzymanie porządku teŜ 
prowadziła, sprzątanie przystanków, koszenie poboczy. Spółka na zasadzie umowy cywilno-
prawnej umowy dzierŜawy przejęła cały sprzęt spółdzielni Świt. Czyli ciągnik, przyczepę, 
rębak itd. Tak postanowiliśmy by ten sprzęt się nie rozszedł i był wykorzystywany. Są plany 
by spółka prowadziła normalna działalność i by było taniej dla naszego budŜetu.  
 
Radny Pan Krzysztof Burczaniuk – OdsnieŜenia? 
 
Wójt Gminy – OdśnieŜanie tez moŜe prowadzić bo jest pług do odśnieŜania. To będzie jako 
posiłkowe bo sam jeden nie odśnieŜy tego. Pewną część na pewno weźmie.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Jak prawnie juŜ jest przejęty ten sprzęt? Czy to juŜ jest 
zakończone?  
 
Wójt Gminy – Sprzęt jest własnością spółdzielni na chwile obecną. Nie moŜemy tego sprzęty 
ze Spółdzielni sprzedać czy w inny sposób pozbyć się praw własności. Wchodzi w grę 
kwestia odzyskania podatku vat. Spółka przejęła sprzęt na zasadzie umowy dzierŜawy. Jest 
podpisana umowa dzierŜawy między Spółka Zakład Gospodarki Komunalnej a Spółdzielnia 
Świt. Cały sprzęt jest przekazany dla spółki.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Spółka płaci? 
 
Wójt Gminy – Jest określony czynsz. Spółdzielnia musi działać, być zarejestrowana. Musi 
mieć na prowadzenie chociaŜby rachunku bankowego czy jakieś najdrobniejsze rzeczy. 
 
Radny Pan Krzysztof Burczaniuk – Gdzie jest trzymany ten sprzęt? 
 
Wójt Gminy – Siedziba Spółki na chwilę obecną to Derewiczna. Prezes ma biuro w jednym z 
pomieszczeń po szkole. Sprzęt stoi na prywatnej posesji Prezesa. W garaŜach, w stodole.  
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Radny Pan Andrzej Bylicki – Co skłoniło do tego. W kwietniu czy w maju przekazaliśmy 
oczyszczalnie a dziś Pan mówi Ŝe znowu będziemy przyjmować oczyszczalne. Trzeba było 
wcześniej się zastanowić na temat spółki i nie przekazywanie raz tak raz tak.  
 
Wójt Gminy – To Ŝe ta spółka została powołana by wszystkie sprawy komunalne prowadzić 
to było oczywiste. Wtedy nie było człowieka, który to poprowadzi. Wtedy Prezesem był Pan 
Ireneusz Petkowicz. Był z pewnego obowiązku. Niechciał tego prowadzić. Nie gwarantował 
Ŝe będzie to w naleŜyty sposób prowadzone. Ta kanalizacja i oczyszczalnia. Pan Petkowicz 
społecznie i bezpłatnie prowadził tą funkcję. Teraz mamy prezesa i jest umowa o pracę moŜna 
egzekwować pewne rzeczy. Ten człowiek chce to zwijać. DąŜymy do tego Ŝeby te pieniądze 
w gminie zostawały. Mówiłem na Zarządzie Międzygminnego Związku Komunalnego w 
Parczewie Ŝe jest taka propozycja. Zostajemy w związku jako gmina ale zabieramy takie 
zadanie jak odprowadzenie ścieków. O tym na pewno będziemy jeszcze dyskutować na 
komisjach. Decyzja jeszcze nie zapadła. Przedyskutujemy to i podejmiemy wspólną decyzję 
czy idziemy w tym kierunku. Zawołamy teŜ prezesa na taką komisję. Wtedy podejmiemy 
wspólną decyzję. Ja w tej chwili mówię o zamiarach.  
 
Wójt Gminy – Przedstawił pismo Marszałka Województwa Lubelskiego pana Sławomira 
Sosnowskiego dotyczące nadzwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubelskiego zwołana 
na wniosek Klubu Radnych PSL poświęcona sytuacji w rolnictwie. Stanowisko Sejmiku 
Województwa Lubelskiego z dnia 07.09.2016 r. w sprawie trudnej sytuacji w rolnictwie 
Województwa Lubelskiego.  
 
Przewodnicząąąąca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Przedstawiła pismo Komendy 
Powiatowa Państwowej StraŜy PoŜarnej w Radzyniu Podlaskim dotyczące zabezpieczenia w  
budŜecie Gminy Komarówka Podlaska na 2017 rok środków finansowych w wysokości 
30 000 zł z przeznaczeniem na zabezpieczenie wkłady własnego w ramach projektu Unijnego 
na termomodernizację obiektu Komendy.  
 
Wójt Gminy – Analogiczne pismo wpłynęło do mnie ale my na ten temat jeszcze nie 
rozmawialiśmy. Musimy najpierw porozmawiać w gronie samorządów i wypracować 
stanowisko na naradzie u Starosty. Na chwile obecną zbyt wcześnie o tym mówić. Czy 
dofinansować i ewentualnie jaką kwotę wsparcia.  
 
Przewodnicząąąąca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Mam jeszcze uwagę do Pani 
redaktor odnośnie artykułu dotyczącego doŜynek gminnych. Wymieniła Pani osoby które 
reprezentowały sprzęt rolniczy. Tylko kilku nie wszystkich. Następnym razem proszę 
wymienić wszystkich bo na drugi rok nie zechcą się zaprezentować.  
 
Pani Monika Mackiewicz Dziennikarz Tygodnika Wspólnoty - Bardzo przepraszam. 
Dostałam informację od prowadzących i być moŜe w całym tym zamieszaniu nie wszystkie 
kartki mi dano. Nie wiedziałam o tym. Jeśli bym miała tą informację wymieniłabym 
wszystkich.  
 
Radny Pan Sławomir Ilczuk – Dobiegł pierwszy etap budowy altany za Remiza OSP 
Komarówka Podlaska. Uzgodniliśmy z Panem Wójtem, Ŝe cześć wybudujemy w czynie. 
Dziękuje Panu Wójtowi za wywiązanie się z obietnicy i pokrycie tej altany. Jest to altana 
ogólno dostępna dla wszystkich mieszkańców. W ostatnia sobotę odbył się turniej piłki 
siatkowej, w niedziele było spotkanie grupy pielgrzymkowej. Jeśli ktoś chce skorzystać to 
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zapraszamy. W planie mamy wykonanie stołu i ław które zetniemy oraz wybudowanie 
duŜego grila. Będzie to miejsce do spotkań nawet rodzinnych.  
 
Przewodnicząca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Jeśli komuś przyszło by jeszcze do 
głowy zrobić taki Ŝart jak ostatnio ze zmianą nazwy ulicy czy tez skrzyŜowania. Nikomu taki 
Ŝart nie słuŜy. UwaŜam Ŝe powinno się to zgłosić jako przestępstwo i Ŝartownisie powinni 
być ukarani. Wisiała w Komarówce tablica z nazwa skrzyŜowanie imieniem Stefana 
Wyszyńskiego. Dotarła do mnie taka informacja Ŝe przecieŜ to Rada nadaje nazwy ulic i 
dlaczego wisi tam ta tablica jeśli nie było takiej uchwały.  
 
Radny Pan Andrzej Bylicki – Wiadomo kto to zrobił. 
 
Przewodnicząąąąca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Pan Wójt moŜe wyjaśni.  
 
Wójt Gminy – Była taka sytuacja Ŝe Pani Przewodnicząca do nie zadzwoniła i zgłosiła Ŝe 
jest zmian nazwy ulicy na skrzyŜowanie Stefana Wyszyńskiego. Nic na ten temat nie 
wiedziałem. Pojechaliśmy z Panem Kalinowskim zobaczyć. Faktycznie wisiała taka tablica. 
Na naszej tablicy była przykręcona blachowkrętami narysowana tablica taka jak nasza z 
nazwą ulicy „SkrzyŜowanie Stefana Wyszyńskiego”. Zapytałem mieszkańców kto ta nazwę 
nadał. Powiedziano mi kto. Pojechałem do tej osoby i poprosiłem Ŝeby to natychmiast zdjęto i 
by nie robiono więcej takich Ŝartów. Autor tego śartu powiedział Ŝe w jednym domu mieszka 
Stefan a w drugim Wyszyński więc tak nazwano to skrzyŜowanie. Było to akurat między tymi 
domami. Nie robiłem z tego tytułu jakiegoś zagadnienia. Poprosiłem by takich Ŝartów juŜ 
więcej nie robić bo się wprowadza w błąd mieszkańców i opinie publiczną. Ten człowiek 
pojechał i przy mnie odkręcił wkrętarką ta tablicę. Nie wiedziałem o tym. Jak Pani 
Przewodnicząca mi o tym powiedziała to zainterweniowałem. Tak ta sprawa się zakończyła.  
 
Przewodnicząąąąca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Czy są jeszcze wolne wnioski? 
 
Wolnych wniosków nie zgłoszono.  

 
 
Ad. 8 
Przewodnicząąąąca Rady Gminy Pani Joanna Krupska – Po wyczerpaniu porządku obrad 
dokonała zamknięcia obrad sesji dziękując wszystkim za udział. 
 
 
Na tym protokół zakończono i podpisano. 
 

          Protokolant       Przewodniczący Rady Gminy 
 
   Dorota Maksymiuk-Mitońska        Joanna Krupska 
 
 
Protokół sporządzono dnia 19 września 2016 roku 
 
Przekazano Sekretarzowi Gminy 20 września 2016 roku 
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WYKAZ UCHWAŁ 

RADY GMINY KOMARÓWKA PODLASKA 
podjętych na sesji w dniu 14.09.2016 r. 

 
 
Uchwała Nr XVI/118/2016 w sprawie zmiany budŜetu gminy na 2016 rok 
 
Uchwała Nr XVI/119/2016 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
 
Uchwała Nr XVI/120/2016 w sprawie zaciągnięcia kredytu konsolidacyjnego 
 
Uchwała Nr XVI/121/2016 w sprawie udzielenia dotacji celowej Parafii p.w. Nawiedzenia 
Najświętszej Maryi Panny w Kolembrodach na dofinansowanie  robót budowlanych przy 
zabytku wpisanym do rejestru zabytków. 
 


